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– Musicie wiedzieć, że kwe-
stia opanowania koronawi-
rusa zależy od każdego z nas, 
naszych codziennych decyzji 
i wyborów. Pamiętajmy o no-
szeniu maseczki tam, gdzie 
to jest wymagane i gdzie nie 
możemy utrzymać dystansu. 
Nie gromadźmy się w miej-
scu, gdzie nie musimy być. Nie 
chodźmy też na zakupy całymi 
rodzinami. Może to zrobić jed-
na osoba, a przy okazji warto 
zapytać sąsiadów czy im rów-
nież czegoś nie kupić. To jest 
codzienna odpowiedzialność 
i o to apeluję. Poza codzienną 
solidarnością, apeluję też aby 
świecić przykładem – zwróciła 

się do gdańszczanek i gdańsz-
czan prezydent Dulkiewicz.

Wydarzenia pod lupą
Wzrost zarażeń w naszym re-
gionie ma także wpływ na wy-
darzenia organizowane przez 
Gdańsk. Te, które mogły być 
przełożone, zostały przenie-
sione na inny termin, a te, któ-
re można było odwołać, zo-
stały anulowane. Natomiast 
wydarzenia, których z różnych 
powodów nie można odwołać, 
zostaną przeniesione do sieci 
i odbędą się online. Dotyczy 
to zarówno imprez kultural-
nych, jak i sportowych oraz 
społecznych organizowanych 
przez miasto. 

Autobus SOS
W trasę wyruszył także autobus 
dla osób bezdomnych i potrze-
bujących. W związku z obostrze-
niami sanitarnymi, funkcjonuje 
on w innej formie niż w po-
przednich latach. Nie można 
do niego wsiąść, a ciepła zupa 
wydawana jest w formie na wy-
nos. W Autobusie SOS, na 
miejscu osoby w kry-
zysie bezdomności 
otrzymają też pełną 
informację o wspar-
ciu dostępnym 
w Gdańsku. Chodzi 
m.in. o możliwość sko-
rzystania ze schronienia, 
pomocy finansowej, rzeczo-
wej, poradnictwa specjalistycz-
nego, aktywizacji itd.
Mobilne wsparcie działać bę-
dzie do końca roku, wszystkie 
dni tygodnia. Osoby doświad-
czające bezdomności otrzymają 
pomoc podczas postojów au-
tobusu: ok. godz. 20.15 na pętli 
autobusowej przy stacji SKM 
na Przymorzu; ok. godz. 21.15 
na parkingu między rynkiem 
a komisariatem przy ul. Białej 
we Wrzeszczu; ok. godz. 22.15 
w zatoce autobusowej przy ki-
nie Krewetka w Gdańsku.

Komunikacja miejska
W pojazdach komunikacji miej-
skiej prowadzone są kontro-
le bezpieczeństwa. Pilnowana 
jest ilość podróżujących i czy 
mają zakryte usta oraz nos. 
W ZTM, z przerwą na ogłosze-
nie nazw przystanków, pusz-
czane są ciągle informacje 

o konieczności zasła-
nianiu ust i nosa. 

Kwestie zapeł-
nienia pojazdów 
są stale monito-
rowane i na tej 
podstawie w go-

dzinach szczytu 
mają być urucha-

miane dodatkowe kursy. 

Specjalne komunikaty 
na tablicach zmiennej 
treści
O zasadach bezpieczeń-
stwa przypominają specjal-
ne komunikaty na tablicach 
zmiennej treści Zintegrowa-
nego Systemu Zarządzania 
Ruchem TRISTAR. Komunika-
ty wyświetlane na tablicach 
brzmią: komunikat „Gdańsk 
w żółtej strefie – zachowaj 
dystans, zakrywaj usta i nos, 
unikaj zgromadzeń”.

OBOWIĄZKOWE ZASŁANIANIE 
UST I NOSA, UTRZYMYWANIE 
DYSTANSU SPOŁECZNEGO, UNI-
KANIE ZGROMADZEŃ I ROZSĄD-
NE PLANOWANIE ZAKUPÓW 
TO CZĘŚĆ ZACHOWAŃ, KTÓRE 
MAJĄ UCHRONIĆ NAS PRZED 
ZACHOROWANIEM NA COVID-19. 
DO GDAŃSZCZANEK I GDAŃ-
SZCZAN O PRZESTRZEGANIE 
OBOWIĄZUJĄCYCH ZASAD  
BEZPIECZEŃSTWA APELOWA-
ŁA PREZYDENT ALEKSANDRA 
DULKIEWICZ. Fo
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Trwa 8. edycja  
Budżetu Obywatelskiego
W TYM ROKU MIESZKAŃCY 
ZGŁOSILI AŻ 623 PROJEKTY. 
TO REKORD DOTYCHCZASO-
WYCH EDYCJI, BO W GDAŃSKU. 
PULA ŚRODKÓW DO WYKO-
RZYSTANIA WYNOSI 18 428 001 
ZŁ. GŁOSOWAĆ MOŻE KAŻDA 
MIESZKANKA I MIESZKANIEC 
GDAŃSKA ZARÓWNO DZIECI, 
MŁODZIEŻ, JAK I DOROŚLI. 
Marta Dzierżawska

W Budżecie Obywatelskim mogą wziąć 
udział wszyscy mieszkańcy Gdańska, 
bez względu na wiek, zameldowanie 
czy obywatelstwo. Wystarczy mieszkać 
na stałe w naszym mieście.
Ta edycja BO jest wyjątkowa, po raz 
pierwszy gdańszczanki i gdańszcza-
nie zgłosili aż 138 zielonych projektów 
w ramach Zielonego Budżetu Obywa-
telskiego. Pula ZBO to 3 960 000 zł 
z całej puli środków przeznaczonych 
na BO 2021.

 3 Gdańskie Centrum 
Kontaktu pomaga już od 
2 lat 

 4 Jak epidemia 
koronawirusa wpłynęła 
na miejski budżet

 6 Rada Miasta w czasach 
pandemii

  Metropolia na Pomorzu 
coraz bliżej

 7 Brak miejsca na kolejny 
hologram? Wyrób nową 
Kartę Dużej Gdańskiej 
Rodziny! 

  Patroni gdańskich 
tramwajów

 8 Gdańska kultura online

 9 Sztormy – nagrody dla 
gdańskich inicjatyw

  Powstaną nowe szkoły 

 10 Kręć kilometry dla 
Gdańska

 11 Nietypowa rotunda 
w Parku Oliwskim

 12 Powszechny Spis  
Rolny 2020

  Darmowe czujniki 
czadu do mieszkań 
komunalnych

 13 Dom Zdrojowy 
w Brzeźnie odzyska 
dawny blask

 14 Broń na tych, którzy są 
na bakier z ekologią

  Segreguję – 
odpowiedzialny Gdańsk

 15 Wyjaśniamy uciążliwości 
zapachowe
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Park przy ul. Goplańskiej w Gdańsku

Głosowanie!
Weryfikacja formalna projektów 
trwać będzie do połowy października. 
Następnie od 16 do 30 listopada bę-
dzie można głosować na te projekty, 
które przejdą pomyślną weryfikację. 
Głosowanie będzie odbywać się on-
-line poprzez stronę www.gdansk.pl 
Aby zagłosować, wystarczy podać 
takie dane osobowe jak:  imię, na-
zwisko, numer PESEL i imię ojca (no-
wość) lub indywidualny numer Karty 
Mieszkańca.
Do 7 grudnia 2020 r. poznamy zwy-
cięzców tegorocznej edycji. 

Przypominamy!
W ubiegłym roku w Budżecie Obywa-
telskim 2020 zgłoszono 563 projekty, 
w tym pod głosowanie przeszło 331. 
Do realizacji zostało wybranych 75 
projektów.
Zwyciężyły projekty dotyczące inwe-
stycji drogowych, bezpieczeństwa na 
drogach oraz wypoczynku na świe-
żym powietrzu, sportu i rekreacji. Du-
żym zainteresowaniem cieszyły się 
również pomysły zagospodarowania 
przestrzeni publicznej: tworzenie no-
woczesnej, małej architektury oraz 
atrakcyjne zagospodarowanie tere-
nów zielonych. 
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GDAŃSKIE CENTRUM KONTAKTU 
POMAGA JUŻ OD 2 LAT 
MIJA DRUGI ROK DZIA-
ŁALNOŚCI GDAŃSKIEGO 
CENTRUM KONTAKTU, 
Z KTÓRYM MOŻNA SIĘ 
SKONTAKTOWAĆ NIE 
TYLKO TELEFONICZNIE, 
LECZ TAKŻE PRZEZ PRO-
FIL NA FACEBOOKU, MAPĘ 
PORZĄDKU I FORMULARZ 
ON-LINE. W PIERWSZYM 
ROKU DZIAŁALNOŚCI GCK 
OTRZYMAŁO OD GDAŃ-
SZCZAN I GDAŃSZCZA-
NEK PRAWIE 50 TYSIĘCY 
ZGŁOSZEŃ, W DRUGIM 
NIEMAL DWA RAZY WIĘ-
CEJ. KILKORO PRACOW-
NIKÓW GCK DYŻURUJE 
PRZEZ CAŁĄ DOBĘ 7 DNI 
W TYGODNIU, M.IN. POD 
NUMEREM TELEFONU  
58 52 44 500.
Jędrzej Sieliwończyk

Mieszkańcy Gdańska coraz 
chętniej korzystają z tej formy 
pomocy. Pierwsze zgłosze-
nia dyspozytorzy odebrali 28 
września 2018 r., od tej pory 
nowy gdański projekt dzia-
ła nieprzerwanie w formule 
całodobowej, jest dostępny 
przez wszystkie dni tygodnia 
i w święta.

Dwa lata GCK
Mieszkańcy w kontaktach 
z pracownikami Centrum nie-
zmiennie najchętniej wyko-
rzystują telefon, choć widać 
tendencję wzrostową w stro-
nę elektronicznych kanałów 
komunikacji (e-mail, stro-
na www). W pierwszym roku 
działania Centrum 80 proc. 
spraw zgłoszono przez tele-
fon, w drugim rozmowy te-
lefoniczne stanowiły 75 proc. 
ogółu kontaktów.

- Dwa lata pracy Gdańskiego 
Centrum Kontaktu to okres 
dynamicznego rozwoju i wzro-
stu zainteresowania naszymi 
usługami na rzecz mieszkań-
ców - mówi Jarosław Schro-
eder, kierownik Gdańskiego 
Centrum Kontaktu. - Wystarczy 
powiedzieć, że w pierwszym 
roku działalności z naszej po-
mocy skorzystano 50 tysięcy 
razy. Drugi rok to aż dwukrot-
ny wzrost liczby kontaktów 
z naszymi pracownikami. Ze-
spół działa w niemal niezmie-
nionym od początku składzie, 
a doświadczenie zdobyte 
w pierwszym roku działalno-
ści pozwoliło nam na zmierze-
nie się z ogromnym wzrostem 
zainteresowania mieszkańców 
w trakcie pandemii.

Przyjmowanie 
zgłoszeń,  
odpowiedzi na 
pytania, rejestracja 
Mieszkańcy zwracają się 
o pomoc do GCK w najróż-
niejszych kwestiach. Są stałe 
tematy, np. jak wyrobić sobie 
dowód, czy nadać dziecku 
PESEL, zgłoszenie nielegal-
nego wysypiska lub zapad-
niętej studzienki; a od na-
stania epidemii – kontakty 
dotyczące umówienia wizyty 
w urzędzie.
Z drugiej strony - pracowni-
cy GCK muszą elastycznie re-
agować na aktualne potrze-
by mieszkańców: w okresie 
wyborów odpowiadać na py-
tania związane np. z chęcią 
dopisania się do spisu wy-
borców, a w innym czasie być 
specjalistami od spraw zwią-
zanych z programem 500+.

Zgłoszenia 24h 
na dobę również 
w weekendy i święta
- W nocy czy w dni wolne 
od pracy dominują zgłosze-
nia związane z konieczno-
ścią podjęcia technicznej 
interwencji: uszkodzenie na-
wierzchni, zdarzenia związane 
z potrąceniem dzikiej zwie-
rzyny, zgłoszenia zaśmiecenia 
lub uszkodzenia przystanku 
autobusowego - wylicza Ja-
rosław Schroeder. - Nie ozna-
cza to, że inne tematy nie po-
jawiają się podczas nocnych 
dyżurów. Nie dziwią nas roz-
mowy w sprawie rezerwacji 
wizyty w Wydziale Komuni-
kacji prowadzone o godzi-
nie trzeciej w nocy – dodaje 
Schroeder. 

Usługi świadczone przez 
Gdańskie Centrum Kontaktu 
są szczególnie cenne w sytu-
acjach kryzysowych. Okolicz-
ności związane z pandemią 
sprawiły, że mieszkańcy jesz-
cze częściej właśnie tam szu-
kali pomocy. 
- Wraz z wprowadzeniem ogra-
niczeń w funkcjonowaniu miej-
skich instytucji, z dnia na dzień 
Gdańskie Centrum Kontaktu 
stało się głównym narzędziem 
komunikacji dla mieszkańców 
w sprawach urzędowych. Licz-
ba zgłoszeń wzrosła ze śred-
nio półtora tysiąca dziennie do 
trzech tysięcy – wyjaśnia To-
masz Filipowicz, dyrektor Wy-
działu Spraw Obywatelskich 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku, 
któremu podlega GCK.

Gdańskie Centrum Kontaktu wspiera potrzebujących całą dobę
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Olimpia Schneider

 - Jesteśmy jedynym miastem 
w Polsce, które już w marcu, jak 
tylko rozpoczął się lockdown, 
przeszło na ręczne sterowanie 
wydatkami. Z jednej strony po-
wołaliśmy komitet inwestycji, 
który wszystkie wydatki inwe-
stycyjne szczegółowo analizu-
je, z drugiej skupiliśmy się na 
wydatkach bieżących. Poprosi-
łam zarówno w urzędzie jak i w 
jednostkach miejskich o przy-
mierzenie się do obcięcia wy-
datków bieżących na poziomie 
15 procent. To się nie udało, 
w wielu miejscach, jak choćby 
w edukacji, tych wydatków po 
prostu nie da się ściąć. Osta-
tecznie, w skali całego miasta, 
udało się obciąć je na nieca-
łe 5 procent tych zaplanowa-
nych – mówiła podczas pre-
zentacji budżetu Aleksandra 

JAK EPIDEMIA 
KORONAWIRUSA WPŁYNĘŁA 
NA MIEJSKI BUDŻET
NIŻSZE WPŁYWY Z PODATKÓW I ZE SPRZEDAŻY BILETÓW, ODWOŁANE 
WYDARZENIA SPORTOWE I KULTURALNE. BRAK PIENIĘDZY NA PODWYŻKI DLA 
NAUCZYCIELI I ODŁOŻONE W CZASIE INWESTYCJE MIEJSKIE.  TO NIEKTÓRE ZE 
ZMIAN W GDAŃSKIM BUDŻECIE WYMUSZONE PRZEZ PANDEMIE COVID-19.  

Dulkiewicz, prezydent Gdańska.
Dzięki podjętym decyzjom 
i działaniom udało się ogra-
niczyć wydatki o 300 mln zł. 
Przygotowany budżet nieba-
wem trafi do radnych i bę-
dzie szczegółowo omawiany 
na październikowej sesji Rady 
Miasta Gdańska. 

Co utracono z budżetu
- Utracone nieodzyskiwalne do-
chody bieżące to 135,9 mln zł, 
w tym z PiT wpłynęło o 50 mln 
zł mniej niż zakładaliśmy, z CIT 
30 mln mniej, 40 mln mniej ze 
sprzedaży biletów i blisko 16 
mln zł z tytułu na przykład ulg 
na czynsze – tłumaczy Izabela 
Kuś, Skarbnik miasta. Dodat-
kowe dochody to 81,5 mln zł 
z Rządowego Funduszu Inwe-
stycji Lokalnych, subwencja na 
rozbudowę ul. Kartuskiej – 13,4 

mln zł, czy wyższe wpływy ze 
spółek miejskich – 18,3 mln zł.

Odłożone remonty 
i trudne cięcia 
w komunikacji 
miejskiej
O oszczędnościach w Gdań-
skim Zarządzie Dróg i Zieleni 
poinformował Piotr Grzelak, 
zastępca prezydenta ds. zrów-
noważonego rozwoju. 11 mln zł 
zostało w budżecie m.in. z ty-
tułu rzadszego sprzątania mia-
sta czy przesunięcia remontów 
ulic Głównego Miasta na ko-
lejne lata.
- Jednym z efektów COVID-19 
jest przesunięcie realizacji 55 
mieszkań w ramach Towarzy-
stwa Budownictwa Społecz-
nego. Podkreślam natomiast, 
że ta realizacja nie jest wstrzy-
mana,   to jest przesunięcie 

w czasie. Mamy pełną determi-
nację do jej realizacji, ale koszt 
19,9 mln zł to kwota, na którą 
w tym roku nie możemy sobie 
pozwolić. – mówi Piotr Grzelak.
Budżet ZTM w 2020 roku wy-
nosi 427 mln zł. W tym wpływy 
z biletów są zaplanowane na 
poziomie 125 mln zł. - Komuni-
kacja miejska jest jedną z tych 
dziedzin, które najbardziej 
ucierpiały w wyniku pandemii 
– zaznacza Piotr Borawski, za-
stępca prezydenta ds. przed-
siębiorczości i ochrony klima-
tu. - Warto przypomnieć, że 
współczynnik wpływów z bile-
tów i dopłat z budżetu oscylo-
wał kilka lat temu w okolicach 
50 proc., a teraz to jest odpo-
wiednio 2/3 z budżetu miasta 
i 1/3 wpływów ze sprzedaży bi-
letów. I o tyle więcej musimy 
dopłacić z budżetu miasta. 
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JAK EPIDEMIA 
KORONAWIRUSA WPŁYNĘŁA 
NA MIEJSKI BUDŻET

Inwestycje unijne nie-
zagrożone, miejskie 
odłożone w czasie
Na 2021 i kolejne lata zostały 
przesunięte miejskie inwesty-
cje, takie jak np. remonty szkół, 
przebudowy ulic czy remonty 
innych obiektów. Dzięki temu 
w budżecie miasta zostało 70 
mln zł.
- Odnośnie inwestycji zmu-
szeni byliśmy podjąć dwa ro-
dzaje działań: jedne dotyczyły 
zabezpieczenia płynności bu-
dżetu miasta w tym roku i ko-
lejnych, drugie związane były 
z modelem podejmowania de-
cyzji, bardziej restrykcyjnym 
i zcentralizowanym - mówi 
Alan Aleksandrowicz, zastęp-
ca prezydenta ds. inwestycji. 
- Powstał komitet inwestycyj-
ny, który weryfikuje każdą de-
cyzję, szczególnie tę która jest 

odejściem od założonego pla-
nu realizacji. Przed epidemią, 
wiele przetargów kończyło się 
kwotami wyższymi niż zaplano-
wane, sytuacja budżetu miasta 
pozwalała na zwiększenie wy-
datków, obecnie restrykcyjnie 
będziemy powtarzać przetargi, 
rozkładać w czasie i etapować 
zadania. 

W oświacie bez 
oszczędności, ale bra-
kuje pieniędzy na pod-
wyżki dla nauczycieli
Budżet edukacji to ponad 1 mld 
zł na wydatki bieżące. W ich 
skład wchodzą pensje nauczy-
cielskie, pracowników admi-
nistracji i obsługi, dotacje dla 
placówek niesamorządowych. 
Do 436 gdańskich placówek 
oświatowych uczęszcza 80 tys. 
gdańszczanek i gdańszczan, 

a pracuje w nich łącznie 20 tys. 
nauczycieli, pracowników ad-
ministracji i obsługi.
- Stoimy teraz przed ogrom-
nym wyzwaniem, bo rząd nie 
słuchając ani apeli Związku 
Miast Polskich ani Unii Metro-
polii Polskich podejmował sam 
decyzje na temat trybów wpro-
wadzania podwyżek, które są 
bardzo ważne w edukacji, ale 
skutkują one tym, że w chwi-
li obecnej do końca roku bra-
kuje nam na wypłatę podwyżki 
dla samych nauczycieli 35 mln 
złotych. Dzisiaj największym 
wyzwaniem dla ministra edu-
kacji jest znalezienie formuły fi-
nansowania edukacji w Polsce. 
Dzisiaj to największe wyzwanie 
dla wszystkich gmin i samorzą-
dów – mówi Piotr Kowalczuk, 
zastępca prezydenta ds. edu-
kacji i usług społecznych.

Kultura i sport bez 
wydarzeń, niższe 
dofinansowanie dla 
klubów sportowych 
i obiektów kultury
Prezydent Dulkiewicz przed-
stawiła również listę odwo-
łanych wydarzeń kultural-
nych i sportowych, co także 
pozwoliło zaoszczędzić 7,5 
mln zł. W tym m.in. odwoła-
ny Międzynarodowy Festiwal 
Teatrów Plenerowych i Ulicz-
nych FETA, Festiwal Solida-
rity of Arts, Święto Miasta, 
Międzynarodowy Festiwal 
Literatury Europejski Poeta 
Wolności. Niższe wsparcie 
finansowe otrzymały takie 
wydarzenia jak: Test Coope-
ra, Półmaraton Gdańsk, Nord-
Cup. Z kolei odwołany został 
Water Show, planowany na 
lipiec tego roku.
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6 DZIEJE SIĘ W MIEŚCIE

ZDALNE SESJE, TRANSMISJE OBRAD ONLINE, ZACHO-
WANIE ŚCISŁEGO REŻIMU SANITARNEGO PODCZAS 
UROCZYSTOŚCI – TO REALIA FUNKCJONOWANIA 
RADY MIASTA GDAŃSKA W CZASIE PANDEMII. PO-
MIMO ZMIAN, NOWYCH RESTRYKCJI I OBOSTRZEŃ, 
RADNI NIE ZREZYGNOWALI Z KONTAKTU Z MIESZ-
KAŃCAMI I MAILOWO ORAZ TELEFONICZNIE STARA-
JĄ SIĘ STALE ROZWIĄZYWAĆ ICH PROBLEMY. 

NAWET 200 MLN KAŻDEGO ROKU MOŻE TRAFIĆ 
NA POMORZE DZIĘKI USTAWIE METROPOLITAL-
NEJ. PIENIĄDZE TE BĘDĄ PRZEZNACZONE PRZEDE 
WSZYSTKIM NA TRANSPORT ZBIOROWY, NOWE PO-
ŁĄCZENIA, WSPÓLNY BILET, WĘZŁY PRZESIADKOWE 
I DROGI, NA SPÓJNE PLANOWANIE PRZESTRZENNE, 
PROMOCJĘ, TURYSTYKĘ I OCHRONĘ ŚRODOWISKA. 
USTAWA NIEMAL JEDNOGŁOŚNIE ZOSTAŁA PRZE-
GŁOSOWANA PRZEZ SENAT I TRAFI POD OBRADY 
SEJMU. TERAZ WSZYSTKO W RĘKACH POSŁÓW. 

Rada Miasta w czasach pandemii

Metropolia na Pomorzu coraz bliżej

Rady Agnieszka Owczarczak 
oraz pracownicy Biura Rady. 
Radni przemawiali za pośred-
nictwem aplikacji Teams, a gło-
sowanie realizowane było przy 
pomocy specjalnie przygotowa-
nego oprogramowania. 
W lipcu odbyła się absoluto-
ryjna, XXV sesja Rady Miasta 
Gdańska. Była to najważniejsza 
sesja w roku. Oprócz uchwały 
w sprawie absolutorium dla 
prezydenta Gdańska, odbyła 
się dyskusja na temat Raportu 
o Stanie Miasta.
Wrześniowa sesja odbyła się 
w systemie zdalnym i wszyst-
ko wskazuje na to, że przez jakiś 

czas będzie to jedyna możliwa 
forma obradowania zarówno 
podczas posiedzeń rady, jak 
i komisji. Obrady można śle-
dzić na portalu www.gdansk.pl.
Radni dla mieszkańców, 
mimo barier 
Mimo sytuacji pandemicz-
nej, zarówno radni, jak i prze-
wodnicząca Rady Agnieszka 
Owczarczak nie zrezygnowa-
li ze spotkań z mieszkańcami. 
Umawiane są indywidualne 

spotkania mailowo i telefonicz-
nie, aby wspierać gdańszczan 
i gdańszczanki w trudnym cza-
sie epidemii i rozwiązywać ich 
problemy. Radni intensywnie 
pracują również podczas kon-
sultacji z mieszkańcami, przygo-
towując liczne interpelacje (od 
marca około 180) i zapytania 
(około 40) o zróżnicowanej te-
matyce związanej z bezpieczeń-
stwem i organizacją przestrzeni 
publicznej w naszym mieście. 

Alicja Mongird 

Metropolią już jesteśmy. 
Teraz czas na sformalizo-
wanie współpracy 
Nasze starania o ustanowie-
nie metropolii na Pomorzu 
trwają już od lat. W 2011 r. 
z inicjatywy prezydenta Paw-
ła Adamowicza powstało sto-
warzyszenie samorządowe 

w ramach Zintegrowanych In-
westycji Terytorialnych. Obec-
nie OMGGS zarządza fundusza-
mi europejskimi o wartości 1,76 
mln zł, co przekłada się na 
pakiet prawie 180 projektów 
o wartości 3,13 mld zł. Z tych 
pieniędzy powstają węzły prze-
siadkowe, finansowana jest 
termomodernizacja budynków 
publicznych, rewitalizowane są 
miasta i gminy, powstają nowe 
szpitale geriatryczne i przed-
siębiorstwa społeczne. 
Korzyści z ustawy 
metropolitalnej
Związek metropolitalny jest 
formą współdziałania jedno-
stek samorządu terytorial-
nego przynoszącą konkret-
ne, codzienne korzyści dla 

mieszkańców danego obszaru. 
Ustawa daje prawo dyspono-
wania 5% z podatku PIT, które 
obecnie zasilają budżet pań-
stwa.
W naszym przypadku jest to 
ponad 200 mln każdego roku. 
Te fundusze pozwolą na ko-
ordynację działań transpor-
towych, zakup autobusów, 
tramwajów, trolejbusów i po-
ciągów, na nowe połączenia 
i budowę dróg.
Ustawa metropolitalna  
w rękach posłów
Na początku września ustawa 
metropolitalna dla Pomorza 
została niemal jednogłośnie 
przegłosowana w Senacie 
i trafi do prac w Sejmie. Teraz 
wszystko w rękach posłów. 

Obszar Metropolitalny Gdań-
sk-Gdynia-Sopot (OMGGS), 
w którym współdziała 57 sa-
morządów – zarówno gminy 
miejskie, jak i wiejskie, a tak-
że osiem powiatów. Na terenie 
OMGGS mieszka prawie 1,6 mln 
mieszkańców. Dzięki metropo-
litalnym porozumieniom uda-
ło się pozyskać unijne środki 
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Waldemar Nowak 

W związku z pandemią, 17 mar-
ca została zwołana w trybie 
nadzwyczajnym XXI sesja Rady 
Miasta Gdańska. Miała ona wy-
jątkowy przebieg. Radni na sali 
obrad zachowywali bezpiecz-
ną, zalecaną odległość, nie 
otrzymali też kart umożliwia-
jących elektroniczne głosowa-
nie, w związku z tym przepro-
wadzono głosowania imienne. 
Obrady zdalne
Kolejna dwie sesje Rady Miasta 
Gdańska po raz pierwszy odby-
ły się w trybie zdalnym. W sali 
obrad Nowego Ratusza obec-
na była jedynie przewodnicząca 

Przewodnicząca Rady Miasta Agnieszka Owczarczak podczas 
obrad w trybie zdalnym
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Patroni gdańskich tramwajów
PONAD 50 GDAŃSKICH 
TRAMWAJÓW MA JUŻ 
SWOJEGO PATRONA. 
NADAWANIE IMION 
TRAMWAJOM TO 
W GDAŃSKU WIELOLET-
NIA TRADYCJA, KTÓRĄ 
PRZEJĘŁY TEŻ INNE 
MIASTA. 
Anna Dobrowolska 

Wszystko zaczęło się wraz 
z dostawą 35 nowych tram-
wajów PESA Swing. Pod ko-
niec 2010 roku ogłoszony 
został plebiscyt dla miesz-
kańców miasta, w którym 
każdy mógł zdecydować, 
która z najznamienitszych 
gdańskich postaci zasługuje 
na miano patrona tramwaju. 
Każdy z głosujących mógł tak-
że zgłosić swoje propozycje.
Swoich patronów zyska-
ły tramwaje: Pesa Swing, 

PAŹDZIERNIK TO WAŻ-
NY MIESIĄC DLA UŻYT-
KOWNIKÓW KART DUŻEJ 
GDAŃSKIEJ RODZINY. 
OD POCZĄTKU MIESIĄ-
CA MOGĄ PRZEDŁUŻAĆ 
ICH WAŻNOŚĆ NA KO-
LEJNY ROK. PROGRAM 
KDGR TRWA JUŻ 10 LAT, 
A PIERWSI UŻYTKOWNI-
CY KART NIE MAJĄ JUŻ 
NA NICH MIEJSCA NA 
HOLOGRAMY. CZAS WIĘC 
NA WYMIANĘ! 

Brak miejsca na kolejny hologram? Wyrób 
nową Kartę Dużej Gdańskiej Rodziny! 

Zygmunt Gołąb

– W związku z tym, posiadacze 
Kart Dużej Gdańskiej Rodziny, 
na których nie ma już miejsca 
na naklejenie hologramu na 

rok 2021, proszeni są o zgło-
szenie się wraz ze wszystki-
mi dokumentami do Punktu 
Reklamacyjnego ZTM (ul. Na 

Stoku 49 pok. 16/17, od po-
niedziałku do piątku w godzi-
nach 7.00–15.00) w celu wyda-
nia zarówno nowych kart, jak 

i przedłużenia ich ważności 
na kolejny rok – mówi Seba-
stian Zomkowski, dyrektor 
ZTM w Gdańsku. – W związ-
ku z aktualną sytuacją epide-
miologiczną, prosimy o przy-
noszenie do naszego Punktu 
Reklamacyjnego już wypeł-
nionych wniosków – zaznacza 
dyrektor Zomkowski.
O czym muszą pamiętać 
osoby wyrabiające wtórniki 
Karty? Niezbędne jest po-
siadanie ze sobą aktualnych 
zdjęć. Dokumenty do pobra-
nia i wypełnienia znajdują się 
na stronie internetowej www.
ztm.gda.pl, w zakładce Bilety 
– Karta Dużej Gdańskiej Ro-
dziny.

Bombardiery, Alstomy NGd99 
oraz dwukierunkowe Pesy 
Jazz Duo. Łącznie swoich 
patronów ma już ponad 
50 gdańskich tramwajów. I na 
tym nie koniec, patronów zy-
skują obecnie tramwaje z naj-
nowszych dostaw – nowocze-
sne Pesy Jazz Duo.

Wielkie nazwiska  
– symbole 
Patronami gdańskich tramwa-
jów są wielkie postaci związa-
ne z historią Gdańska: naukow-
cy, artyści, politycy, działacze 
społeczni. Wśród uhonorowa-
nych w ten sposób postaci, 
są m.in. Anna Walentynowicz, 

Aram Rybicki, Maciej Płażyński, 
gdański pirat Andrzej Sulew-
ski, Krzysztof Klenczon, Artur 
Schopenhauer, czy Gabriel Fah-
renheit. W ostatnim czasie do 
grona patronów dołączyli także 
m.in. Olga Krzyżanowska, Ali-
na Pienkowska, Roman Rogocz 
i Lech Bądkowski. 
Gdański zwyczaj nadawania 
imion tramwajom przejęły już 
inne miasta. Obecnie patronów 
mają także tramwaje w Byd-
goszczy i Elblągu. Za nada-
wanie patronów tramwajom 
odpowiada powołana przez 
prezydent Gdańska Komisja 
ds. imion i wizerunków pojaz-
dów gdańskiej komunikacji 
miejskiej. Propozycje nowych 
patronów mogą zgłaszać wszy-
scy mieszkańcy. Najlepiej zro-
bić to drogą e-mailową, pisząc 
na adres: patron.tramwaju@
gdansk.gda.pl.
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Karta Dużej Gdańskiej Rodziny

W uroczystości wraz z prezydent Gdańska udział wzięła córka 
Lecha Bądkowskiego
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Marta Formella

Naprzeciw potrzebom wychodzi Internet 
i jego niekończące się możliwości: na od-
biorców stęsknionych kultury z Gdańsku 
czekają m.in. wirtualne wycieczki po mu-
zeum, podcasty, filmy edukacyjne i trans-
misje spotkań z twórcami. Każdy znajdzie 
coś dla siebie, trzeba wiedzieć tylko, gdzie 
szukać. 

Zbiory Muzeum Gdańska  
zawsze pod ręką
Niezależenie od tego, czy planujesz wizytę 
w Muzeum Gdańska, czy też właśnie zwie-
dziłeś jeden z jego oddziałów, pod adresem 
www.wirtualne.muzeumgdansk.pl możesz 
zobaczyć wnętrza takich miejsc, jak Dwór 
Artusa, Muzeum Bursztynu czy Ratusza 
Głównego Miasta. Dzięki projektowi Mu-
zeum Gdańska można dowolnie (i bez bi-
letu!) zwiedzać sale i pomieszczenia do tej 
pory zamknięte dla ruchu turystycznego, 
np. kabinę w Wartowni nr 1 na Westerplat-
te, piwnice w Muzeum Poczty Polskiej oraz 
prochownie Twierdzy Wisłoujście. Komplet 
wycieczek składa się z 70 panoram 360⁰ 
oraz kilkuset opisów eksponatów dostęp-
nych w formie tekstowej, nagrań audio 
bądź tłumaczeń na język migowy. Całość 
uzupełniają archiwalne i współczesne zdję-
cia budynków i eksponatów.

GAK zdradza tajniki sztuki
Dom Sztuki GAK realizuje z kolei dla swo-
ich widzów cykl krótkich filmów eduka-
cyjnych poświęconych podstawowym 
pojęciom plastycznym. W każdym odcin-
ku „Drabiny sztuki”, prowadzący program 

GDAŃSKA KULTURA ONLINE
SKUTKI PANDEMII KORONA-
WIRUSA DOTKNĘŁY KAŻDEJ 
Z DZIEDZIN NASZEGO ŻYCIA. 
OGRANICZENIA DOTYCZĄ 
TAKŻE SFERY KULTURY. PO-
ZAMYKANE ZOSTAŁY MUZEA, 
SMUCIŁY ODWOŁANE IMPREZY. 
GDAŃSKIE INSTYTUCJE WZIĘ-
ŁY JEDNAK SPRAWY W SWOJE 
RĘCE I PRZEŚCIGAJĄ SIĘ W PO-
MYSŁACH NA DOTARCIE DO OD-
BIORCÓW INNYMI ŚCIEŻKAMI. 

Piotr Szymon Mańczak stara się w przy-
stępny i kreatywny sposób pokazać czym 
jest kolor, kompozycja, kontrast i inne taj-
niki sztuk plastycznych. Wyjaśnia również 
fachowe znaczenie potocznych słów takich 
jak temperatura, plama czy punkt. „Dra-
bina sztuki” przybliża sferę specjalistycz-
nego języka artystów, kuratorów, galerii 
i innych osób działających w polu sztuki. 
Odcinki ukazują się co dwa tygodnie na 
kanale Youtube GAK Dom Sztuki.

Miniatura dzieciom w sieci
Teatr Miniatura udostępnia zróżnicowane 
materiały na swojej stronie internetowej i w 
mediach społecznościowych pod hasłem 
„Miniatura dzieciom w sieci”. Na stronie 
w Strefie Zabaw można znaleźć zagadki, grę 
planszową oraz związane ze spektaklami 
kolorowanki, instrukcje jak zrobić pacynkę 
czy kukłę do domowego teatru. Na kanale 
YouTube i Facebooku są m.in. odcinki se-
rialu „Papety: z ostatniej chwili” i piosen-
ki ze spektakli. Na stronie Internetowego 
Teatru Telewizji dla Szkół można obejrzeć 
takie spektakle jak „Bajki robotów”, „Zostań 
przyjacielem” i „Krzyżacy”. 

Afera w bibliotece 
„Afera Kryminalna” to festiwal popular-
ny wśród fanów powieści sensacyjnych. 
W ramach wydarzenia, Wojewódzka 
i Miejska Biblioteka Publiczna w Gdańsku 

organizowała co roku liczne spotkania au-
torskie z najpopularniejszymi autorami 
powieści kryminalnych. W Gdańsku gościli 
m.in. Katarzyna Bonda, Katarzyna Puzyń-
ska czy Mariusz Czubaj. W programie były 
także warsztaty, gry miejskie, panele dys-
kusyjne i debaty. Tej jesieni, z powodu CO-
VID-19, „Afera Kryminalna” zostanie prze-
niesiona do sieci. Pod koniec października, 
w mediach społecznościowych instytucji 
zaplanowane jest pierwsze spotkanie au-
torskie. Udział potwierdził Marek Krajew-
ski, Maciej Siembieda, czy Michał Larek. 
Więcej informacji na stronie www.wbpg.
org.pl i na Facebooku.

Posłuchaj o sztuce  
współczesnej w Łaźni
W ramach działań on-line jakie prowa-
dzi Centrum Sztuki Współczesnej Łaźnia 
można posłuchać podcastów poświęco-
nych sztuce współczesnej ARTCAST. Emi-
towane są w ostatnią sobotę miesiąca na 
antenie internetowej stacji Radio Kapitał, 
a po emisji można je odsłuchać także na 
kanale Spotify instytucji. Nie brakuje też 
oferty dla najmłodszych: Łaźnia wypuści-
ła dwa audiobooki e-opowieści Łaźniaka, 
w których edukacyjny bohater instytucji 
Łaźniak wprowadza najmłodszych adeptów 
kultury w tajniki działania instytucji i sztukę 
współczesną. Audiobooki można odsłuchać 
i pobrać ze strony www.laznia.pl. 

Muzeum Gdańska oferuje wirtualne zwiedzanie dziewięciu swoich oddziałów
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OGŁOSZONO LAUREATÓW PLEBISCYTU 
POMORSKIE SZTORMY, ORGANIZOWANEGO PRZEZ 
GAZETĘ WYBORCZĄ TRÓJMIASTO. NAGRODĄ 
PUBLICZNOŚCI WYRÓŻNIONO FESTIWAL 
NARRACJE, A MEDALEM KARTY TRÓJMIASTA 
WSPÓLNY BILET NA KOMUNIKACJĘ MIEJSKĄ. 

SZTORMY – NAGRODY  
DLA GDAŃSKICH INICJATYW

 Marta Formella

- W tym roku nie mieliśmy 
wątpliwości. Medal Karty 
Trójmiasta trafi w ręce mar-
szałka województwa pomor-
skiego Mieczysława Struka 
i prezydent Gdańska Aleksan-
dry Dulkiewicz za ogłoszone 
i wprowadzone w życie hono-
rowanie biletów okresowych 
ZTM Gdańsk na kolei. Od tego 
momentu mieszkańcy Gdań-
ska, regularnie korzystający 
z transportu publicznego, 
mogą na jednym bilecie po-
dróżować autobusem, tram-
wajem i pociągiem. To pilotaż, 

Sukces frekwencji, 
NARRACJE na Siedlcach 
Nagrodę publiczności w kate-
gorii „Wydarzenie roku 2019” 
zdobyła 11. edycja festiwalu 
NARRACJE „Działania tereno-
we”, która odbyła się 15-16 li-
stopada 2019 roku na gdań-
skich Siedlcach. Kuratorami 
festiwalu byli Sylwia Szyma-
niak i Sarmen Beglarian.

11. odsłona NARRACJI była suk-
cesem frekwencyjnym. Pod-
czas festiwalu gdańskie Sie-
dlce odwiedziło 10 000 osób. 
We współtworzenie wydarze-
nia, oprócz artystów i arty-
stek zaangażowana była Rada 
Dzielnicy Siedlce i społeczność 
dzielnicy. 

DWIE NOWE SZKOŁY 
W POŁUDNIOWYCH 
DZIELNICACH GDAŃSKA 
TO 1400 MIEJSC DLA 
UCZENNIC I UCZNIÓW. 
PLACÓWKI POWSTA-
NĄ W SPRAWDZONEJ 
FORMULE JAKO SZKOŁY 
PUBLICZNE NIESAMO-
RZĄDOWE. 
Izabela Kozicka-Prus

Pierwsza z nich powstanie 
przy ul. Morenowe Wzgórze. 
Grunt zostanie przekazany 
w drodze przetargu na przeło-
mie listopada i grudnia. – Za-
leży nam, aby podmiot niepu-
bliczny wybudował bezpłatną, 

Powstaną nowe szkoły 
publiczną szkołę, do której 
każde dziecko z rejonu będzie 
mogło trafić – podkreśla pre-
zydent Aleksandra Dulkiewicz. 
– Szkoła ma powstać do koń-
ca 2023 roku. Działka zosta-
nie oddana na cele oświato-
we, a po okresie użytkowania 
przez podmiot niepubliczny, 
budynek szkoły przejdzie na 
własność gminy. 
Przy ul. Morenowe Wzgórze 
przewidziana jest szkoła dla 
blisko 700 uczennic i uczniów. 
Na takich samych zasadach 
zostaną przekazane działki 
i powstanie szkoła przy ul. 
Srebrnej, a proces zakończy 
się w lutym 2021 r. Ten obiekt 

również ma przyjąć około 700 
młodych ludzi. Do oddania 
odpłatnie w użytkowanie na 
cele oświatowe przeznaczone 
są działki o łącznej powierzch-
ni 23 tys. m kw.
Sprawdzona formuła
Obecnie w Gdańsku funkcjo-
nują cztery publiczne, nie-
samorządowe szkoły pod-
stawowe dla 2560 uczennic 
i uczniów: Morska Szkoła Pod-
stawowa, Szkoła Podstawowa 
Olimpijczyk, Pozytywna Szkoła 
Podstawowa przy ul. Azalio-
wej i Szkoła Podstawowa nr 
29 Leonardo. Dodatkowo jako 
publiczne funkcjonują również 
Pomorskie Szkoły Rzemiosł 

i Uniwersyteckie Liceum Ogól-
nokształcące. W podobnej for-
mule pracują też przedszkola 
– od 2014 udało się wzmocnić 
sieć publicznych przedszkoli 
o blisko 3300 miejsc w pla-
cówkach niesamorządowych.
Gdańsk buduje dla oświaty
Od 2014 roku wybudowano 
w Gdańsku dwie publiczne 
szkoły podstawowe: Metro-
politalną Szkołę Podstawo-
wą oraz Szkołę Podstawo-
wą Nr 6 przy ul. Lawendowe 
Wzgórze. Powstały też nowe 
przedszkola przy ul. Dąbka, 
ul. Kolorowej, ul. Damroki i ul. 
Lawendowe Wzgórze dla 852 
przedszkolaków.

który ma rozrosnąć się na 
całą metropolię i wierzymy, 
że tak będzie, czego życzymy 
mieszkańcom, sobie i lau-
reatom – mówił wręczając 
nagrodę Michał Jamroż, za-
stępca redaktora naczelne-
go Gazety Wyborczej w Trój-
mieście. 
Szczególne wyróżnienie Po-
morskich Sztormów – Medal 
Karty Trójmiasta – przyzna-
wane jest od 2007 roku ini-
cjatywom i osobom przyczy-
niającym się do integracji 
i zrównoważonego rozwoju 
naszej metropolii. 

Medal za wspólny bilet na 
komunikację miejską
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ROWEREM DO PRACY I SZKOŁY – POD TYM HASŁEM 
TRWA 8 EDYCJA KAMPANII ROWEROWEJ. W TYM 
ROKU PO RAZ PIERWSZY DO GRY MOGĄ SIĘ TEŻ 
ZGŁASZAĆ MIŁOŚNICY HULAJNÓG, DESKOROLEK 
I ROLEK. AKCJA JUŻ PO RAZ TRZECI ODBYWA SIĘ 
W OKRESIE JESIENNYM. UCZESTNICY ZABAWY 
ORAZ POZOSTALI MIŁOŚNICY DWÓCH KÓŁEK, MOGĄ 
KORZYSTAĆ PRZY OKAZJI Z NOWYCH ŚCIEŻEK.

Kręć kilometry dla Gdańska
serwis rowerowy – mówi Lu-
cyna Tomczak, koordynatorka 
kampanii z ramienia Referatu 
Mobilności Aktywnej.
Aby stać się uczestnikiem gry, 
należy pobrać aplikację Acti-
vy, dołączyć do drużyny szkol-
nej, firmowej, uczelnianej, 
dzielnicowej lub rozpocząć 
indywidualną rywalizację. 

Ruch rowerowy 
w Gdańsku wzrasta
Liczba przejazdów rowero-
wych w Gdańsku rośnie od 
lat. Bardzo wyraźnie, bo aż 
trzykrotnie, udział ruchu ro-
werowego w podróżach miej-
skich wzrósł w latach 2009-
2016, z poziomu 2% do 6%. 
Z kolei w 2019 roku Gdańsk 
znalazł się w pierwszej dzie-
siątce WorldwideCycling In-
dex - rankingu miast o naj-
większym wzroście ruchu 
rowerowego na świecie, na 
podstawie danych z ponad 
3200 liczników ruchu rowe-
rowego Eco-counter. Wów-
czas wzrost w skali rok do 
roku wyniósł 19%.
W tym roku po raz pierw-
szy w historii na najbardziej 
uczęszczanej drodze rowero-
wej w Gdańsku, czyli w Pasie 
Nadmorskim, odnotowano 

studentami, pracownikami. 
Chcemy już dziś promować 
w młodzieży dobre nawyki - 
dodał prezydent.

Pobierz aplikację 
i kręć kilometry
Rywalizacja może się od-
bywać na poziomie indywi-
dualnym, ale też pomiędzy 
firmami, uczelniami, sto-
warzyszeniami, dzielnicami. 
Zgłoszone do konkursu fir-
my będą rywalizować ze sobą 
o tytuł najbardziej rowerowej 
firmy oraz o największą liczbę 
punktów wykręconych w sto-
sunku do liczby pracowników.
- W trakcie trwania kampa-
nii dwa razy w tygodniu przy 
drogach rowerowych w Gdań-
sku, będą stały namioty pro-
mujące grę. Dla każdego ak-
tywnego uczestnika, który 
przyjedzie na rowerze, hulaj-
nodze lub rolkach będą cze-
kały miłe niespodzianki oraz 

ponad milion przejazdów. 
Milionowy rowerzysta przeje-
chał w sobotę, 3 października.

Gdzie i po czym 
jeździć
Miłośnicy dwóch kółek mogą 
kręcić kilometry nie tylko na 
znanych szlakach, ale także 
po nowo oddanych ścieżkach. 
Niedawno do użytku oddano 
dwie: dwukilometrową w cią-
gu al. Grunwaldzkiej - od ul. 
Kołobrzeskiej do Braci Lewo-
niewskich i jednokilometro-
wą przy ul. Potokowej od przy-
stanku PKM do skrzyżowania 
z ul. Słowackiego. Trwają też 
prace przy budowie kolejnych 
tras. W grudniu br. oddana zo-
stanie ścieżka w ciągu ul. Do-
mowskiego – 500 m. Z niecier-
pliwością wyczekiwana jest też 
realizacja 7-kilometrowego 
odcinka na Wyspie Sobieszew-
skiej, wzdłuż ul. Świbnieńskiej 
i Akwenowej do granic miasta. 
Jest to kolejny fragment Wiśla-
nej Trasy Rowerowej. Umowa 
już została podpisana, a za-
kończenie prac przewidziane 
jest na grudzień 2021r. Jeszcze 
w październiku zostaną pod-
pisane kolejne dwie umowy 
na realizację ścieżki wzdłuż 
ul. Nowatorów (ok. 1,2km) 
oraz kontynuację ścieżki pie-
szo-rowerowej z Łostowic do 
Parku Oruńskiego.
Procedury przetargowe to-
czą się jeszcze przy dwóch 
trasach. Powstanie ok. 300 
m ścieżki pieszo-rowerowej 
wzdłuż ul. Wały Jagiellońskie 
od ul. Podwala Grodzkiego do 
Targu Drzewnego z przejazda-
mi rowerowymi przez skrzy-
żowania. Kolejny odcinek, to 
450- metrowy fragment uzu-
pełniający trasę rowerową 
przy al. Grunwaldzkiej, od. 
ul. Bitwy Oliwskiej do ul. Po-
morskiej.

Joanna Bieganowska
Izabela Kozicka-Prus

Wszystkie wykręcone kilome-
try będą przeliczne na punkty. 
Na tych, którzy zdobędą ich 
najwięcej, czekają nagrody.
- W zeszłym roku, tylko w cią-
gu dwóch miesięcy trwania 
akcji, uczestnicy wykonali 
232 tys. przejazdów i pokonali 
prawie 2 mln kilometrów. Dla 
zobrazowania: to tak, jakby 
ponad 46 razy okrążyć Ziemię 
wzdłuż Równika, a wielkość 
zredukowanej emisji CO2 wy-
niosła 464 tony – informuje 
zastępca prezydenta Gdań-
ska Piotr Grzelak. - W tym 
roku ponownie zachęcamy 
do tego, żeby przez najbliż-
sze dwa miesiące kręcić ki-
lometry dla Gdańska. Nowo-
ścią jest to, że do rywalizacji 
zapraszamy też licealistów, 
sprawdzimy które gdańskie 
liceum jest najbardziej aktyw-
ne. Ci licealiści później będą 
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Gdańska kampania rowerowa trwa do 13 listopada 2020 r.
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NIETYPOWA ROTUNDA  
W PARKU OLIWSKIM

Izabela Kozicka-Prus

- Długo oczekiwany przez 
mieszkańców Oliwy i Gdańska 
oraz odwiedzjących piękny 
Park Oliwski, remont rotundy 
powoli dobiega końca – pod-
kreśla Aleksandra Dulkiewicz. 
- Był to bardzo skomplikowa-
ny projekt architektoniczny, 
wymagający nie lada sztuki 
inżynierskiej i to właśnie spo-
wodowało, że prace trwały 
tak długo. Tej jesieni rotunda 
zostanie już ukończona oraz 
udostępniona częściowo do 
oglądania z zewnątrz.
Kompleks palmiarni w Par-
ku Oliwskim składa się z 4 
budynków: rotundy, oranże-
rii, budynku socjalno-tech-
nicznego i szklarni. Budo-
wa budynku socjalnego już 
się zakończyła, w rotundzie 
na ukończeniu jest szkle-
nie obiektu, a przebudowa 
oranżerii jest na etapie prac 
rozbiórkowych. Rewitaliza-
cja zabytkowych parkowych 
budynków, oprócz zabez-
pieczenia obiektów przed 
degradacją, poprawą stanu 
technicznego, ma na celu wy-
eksponowanie wartości kul-
turowych historycznego Par-
ku Opackiego.

Bezcenna roślinność
- Należy podkreślić, że wszyst-
kie rośliny wsadzone w grunt, 
przeżyły, szorstkowce nawet 
kwitły – informuje Piotr Rut-
kowski, kierownik Pracowni 
Geobotaniki i Ochrony Przy-
rody, który dba o roślinność 
w rotundzie w czasie remon-
tu. - Ta palmiarnia jest cała 
bezcenna, nie tylko najstarszy 
daktylowiec, ale także pozo-
stałe rośliny. Pierwsze prace 
rozpoczęto od przesadzenia 
roślin do parkowych szklar-
ni. Następnie, w celu ochro-
ny pozostałej roślinności 
- w tym 180-letniego dakty-
lowca - wykonano specjalny 
tymczasowy tunel z foli. Po 
zabezpieczeniu roślin, wyko-
nawca rozpoczął rozbiórkę 
starej rotundy, wybudowano 
fundamenty pod nową kon-
strukcję i przystąpiono do 

z zamontowanymi wewnątrz 
tzw. rotulami, czyli elementa-
mi łączącymi szybę ze stalową 
konstrukcją palmiarni. Doce-
lowo na stalowej konstrukcji 
zamontowanych będzie 1400 
szt. punktów podtrzymują-
cych szyby, z których każdy 
jest indywidualnie dopaso-
wany. W sumie do oszklenia 
rotundy potrzebnych jest 420 
szt. szyb, z których największe 
mają powierzchnię ok. 2,6 m2. 
Do rotundy będzie wchodzić 
się przez przebudowywany 
obecnie budynek oranżerii. 
Z uwagi na to, że oba obiek-
ty są połączone, pełne udo-
stępnienie szklanej rotundy 
możliwe będzie dopiero po 
zakończeniu prac w oranże-
rii, które planowane jest pod 
koniec 2021 roku. Jednak, aby 
umożliwić odwiedzającym 
oglądanie palmiarni z bliska, 
ogrodzenie terenu budowy 
zostało przesunięte, tak by 
zwiedzającym mogli podejść 
do rotundy. Łączny koszt re-
alizacji szklanej rotundy to 
11,4 mln zł.

Oranżeria 
Założeniem przebudowy 
oranżerii jest wyeksponowa-
nie znajdujących się w niej 
roślin. W obiekcie znajdować 
się będzie przestrzeń prze-
znaczona na kawiarnię oraz 
pomieszczenie, które może 
zostać wykorzystane na salę 
konferencyjną lub dydaktycz-
ną. Ponadto zamontowany 
zostanie system „sterowa-
nia klimatem”, który zapewni 
roślinności odpowiednie wa-
runki. Ostatnim elementem 
prac będzie zagospodarowa-
nie terenu wokół rotundy. 

NA JAKIM ETAPIE JEST 
PRZEBUDOWA KOM-
PLEKSU PALMIARNI 
W PARKU OLIWSKIM, 
W JAKIM STANIE JEST 
ROŚLINNOŚĆ W REMON-
TOWANEJ ROTUNDZIE 
I KIEDY BĘDZIE MOŻNA 
PODZIWIAĆ PALMĘ 
– SPRAWDZAŁA PRE-
ZYDENT ALEKSANDRA 
DULKIEWICZ.

montażu stalowych słupów 
tworzących konstrukcję bu-
dynku palmiarni. 

Rotunda
Stara rotunda miała około 
19 m, nowa rotunda po prze-
budowie będzie wyższa o 5 
metrów. Z uwagi na niety-
powy kształt realizowanego 
obiektu, projekt poddano do-
datkowym analizom wytrzy-
małości konstrukcji na ob-
ciążenia szczególnie silnym 
wiatrem. Zmiana projektu ro-
tundy, zmieniła także zakła-
daną w przetargu technologię 
wykonania oszklenia. Montaż 
szyb jest bardzo trudny i cza-
sochłonny. Wszystkie szkla-
ne elementy fasady muszą 
być bardzo precyzyjnie do-
pasowane by zamknąć ją 
w całość. Na teren budo-
wy trafiają już gotowe szyby 
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Szklana rotunda palmiarni to piękny, ale bardzo skomplikowany 
projekt architektoniczny
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DO 30 LISTOPADA 2020 R. 
W CAŁEJ POLSCE POTRWA 
POWSZECHNY SPIS ROLNY. 
TO JEDYNE PEŁNE BADA-
NIE ROLNICZE, KTÓRE 
PRZEPROWADZANE JEST 
CO 10 LAT WE WSZYSTKICH 
KRAJACH UNII EUROPEJ-
SKIEJ. DANE ZE SPISU SĄ 
WYKORZYSTYWANE DO 
TWORZENIA KRAJOWEJ 
POLITYKI ROLNEJ I DO 
KREOWANIA NOWYCH 
NARZĘDZI WSPÓLNEJ PO-
LITYKI ROLNEJ.

POWSZECHNY SPIS ROLNY 2020

gov.pl i wypełnić elektroniczny 
formularz. Rolnicy nie mają-
cy dostępu do Internetu będą 
mogli skorzystać ze specjalnego 
punktu spisowego w urzędzie 
gminy, który mieści się przy ul. 
Piekarniczej 16. Na spis osobi-
sty należy się umówić pod nu-
merem telefonu: 58 768 82 13. 
W razie jakichkolwiek proble-
mów można skontaktować się 
z infolinią statystyczną: 22 279 

99 99. Można również wybrać 
opcję „Spisz się przez telefon” 
i połączyć się z rachmistrzem 
w celu przeprowadzenia spisu 
przez telefon. W związku z CO-
VID–19 samospis internetowy 
jest preferowaną formą doko-
nania spisu. Do odwołania zre-
zygnowano z wywiadów bezpo-
średnich, rachmistrzowie będą 
przeprowadzać je wyłącznie te-
lefoniczne. 

Jakie pytania usłyszą 
rolnicy w trakcie spisu?
Formularz spisowy jest po-
dzielony na 11 działów. Pyta-
nia dotyczą m.in. powierzchni 
gruntów, zasiewów, o zwierzę-
tach gospodarskich, budyn-
kach, ciągnikach, ochronie 
roślin, nawozach, aktywno-
ści ekonomicznej. 

Bezpieczeństwo danych
Narzędzia oraz procedury sto-
sowane podczas spisu speł-
niają najwyższe standardy 
i zapewniają pełną ochronę 
gromadzonych informacji. 
Osoby pracujące przy spi-
sie są prawnie zobowiązane 
do przestrzegania tajemnicy 
statystycznej. Dane pozyska-
ne podczas spisów mogą być 
wykorzystywane wyłącznie do 
opracowań, zestawień i ana-
liz statystycznych. Udostęp-
nianie lub wykorzystywanie 
danych dla innych celów jest 
zabronione, pod rygorem od-
powiedzialności karnej.

NIEWIDOCZNY, NIEWYCZUWALNY, SKRAJNIE 
ŁATWOPALNY I ŚMIERTELNIE TRUJĄCY. CICHY 
ZABÓJCA, JAKIM JEST TLENEK WĘGLA, WKRADA 
SIĘ DO NASZYCH DOMÓW NIEZAUWAŻONY. ABY 
ZADBAĆ O BEZPIECZEŃSTWO SWOJE I BLISKICH, 
ZGŁOŚ SIĘ DO GDAŃSKICH NIERUCHOMOŚCI PO 
BEZPŁATNY CZUJNIK CZADU! 

Darmowe czujniki czadu  
do mieszkań komunalnych

Aleksandra Błaszkowska

Mieszkasz w lokalu gminnym 
wyposażonym w piece kaflo-
we, kotły grzewcze, trzony ku-
chenne lub inne urządzenia 
grzewcze na paliwo stałe lub 
gazowe z otwartym źródłem 
ognia?  Nie zamontowano 

Nie daj się 
niebezpieczeństwu
Tlenek węgla (CO), potocznie 
zwany czadem, jest bezbarw-
nym, bezwonnym, pozbawio-
nym smaku i silnie trującym 
gazem. Powstaje na skutek nie-
pełnego spalania paliw, m.in. 
gazu, węgla, drewna, ropy, ole-
ju, benzyny, które spowodowa-
ne jest niedostateczną ilością 
tlenu niezbędnego do ich cał-
kowitego spalenia.   
Określany jest cichym zabój-
cą, ponieważ człowiek nie jest 
w stanie wykryć go za pomo-
cą zmysłów. W Polsce każdego 

roku z powodu zatrucia tlen-
kiem węgla umiera kilkadzie-
siąt osób. Początkowe objawy 
zatrucia CO, takie jak nudno-
ści, zmęczenie czy ból głowy 
są podobne do objawów gry-
py, przez co często zatrucie 
jest nieprawidłowo diagnozo-
wane. Skutkiem zatrucia tlen-
kiem węgla może być niewy-
dolność wieńcowa, zawał lub 
nawet śmierć. 
Nie zwlekaj! Już dziś skontaktuj 
się z właściwym terytorialnie 
Obszarem Administracyjnym 
i odbierz bezpłatny czujnik 
tlenku węgla! 

Jędrzej Sieliwończyk

Udział w spisie jest obowiąz-
kowy i obejmuje wszystkie go-
spodarstwa rolne prowadzące 
działalność rolniczą.

Samospis i wywiady 
telefoniczne
Podstawową i najwygodniejszą 
formą udziału w spisie jest sa-
mospis internetowy. Wystarczy 
wejść na stronę www.spisrolny.

u Ciebie dotychczas czujnika 
tlenku węgla?  
Zgłoś się po bezpłatny czujnik 
do Gdańskich Nieruchomości! 
Pokrywamy wszystkie koszty 
dostawy i montażu więc nic 
Cię to nie kosztuje, a ura-
tować może zdrowie i życie 
Twoje i Twoich bliskich.  
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PIERWSZY ZAKŁAD 
KĄPIELOWY POWSTAŁ 
WE WSI BRZEŹNO LA-
TEM 1803 ROKU. BYŁO TO 
TYM SAMYM PIERWSZE 
KĄPIELISKO NAD CAŁĄ 
ZATOKĄ GDAŃSKĄ. 
W CIĄGU KOLEJNYCH 
LAT INFRASTRUKTURA 
KILKUKROTNIE BYŁA 
NISZCZONA, ALE ZA-
WSZE WKRÓTCE PO-
WSTAWAŁA NA JEJ 
MIEJSCU NOWA. 
CO SKRYWAJĄ 
WNĘTRZA BRZEŹ-
NIEŃSKIEJ PERŁY 
ARCHITEKTURY 
I JAK ZAPISZE 
SIĘ NOWA KAR-
TA JEJ HISTORII?
Katarzyna Mejna

Dawny blask Domowi 
Zdrojowemu przywró-
ci Hevelianum, inwestycja 
jest finansowana z budże-
tu Miasta Gdańska. Zrewita-
lizowany Kurhaus w Brzeźnie 
otworzy się ponownie w 2021 
roku jako przestrzeń edukacji 
ekologicznej, wydarzeń kul-
turalnych i miejsce spotkań 
mieszkańców. Zabytek jest 
remontowany pod nadzorem 
Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków, z poszanowaniem 
dla jego dziewiętnastowiecznej 
architektury i ciekawej historii.

Nadmorski relaks 
Brzeźno reklamowano jako 
„idyllicznie położone” i „gwa-
rantujące spokój” kąpielisko. 
Jego sercem był Dom Zdrojo-
wy i położona obok, oddana 
około 1899 roku, Hala Plażowa. 
W tym samym czasie zbudowa-
no molo (wkrótce przedłużo-
ne), Łazienki na plaży i skrzydło 

DOM ZDROJOWY W BRZEŹNIE 
ODZYSKA DAWNY BLASK

hotelowe Domu Zdrojowego. 
Kurhaus oferował 25 pokoi dla 
letników, w części urządzono 
większe pokoje dla rodzin wy-
posażone w kuchenki i balko-
ny. Chlubą była duża sala kon-
certowa mieszcząca 400-500 
osób.
Na przełomie XIX i XX wieku 
na uwagę zasługiwała boga-
ta oferta różnych diet zdro-
wotnych, masaży i kąpieli 
leczniczych. Był kort do teni-
sa ziemnego i miejsce do gry 
w krykieta. Regularnie wystę-
powały też zespoły muzycz-
ne, głównie kapele wojskowe 
miejskiego garnizonu. 

Zmiany po wojnie
Działania wojenne w 1945 roku 
Dom Zdrojowy przetrwał bez 

większych zniszczeń, 
w przeciwieństwie do 

pobliskiej Hali Plażowej 
czy molo. W pierwszych po-

wojennych latach w dawnym 
Kurhausie odbyły się kursy 
szkoleniowe dla pielęgniarek, 
sporadycznie organizowano 
koncerty czy inne wydarzenia 
(np. referendum ludowe z 30 
czerwca 1946 roku). Przez pe-
wien czas (na pewno w latach 
1948-1950) w Domu Zdrojowym 
działał Hotel Garnizonowy. 
Ostatecznie, w 1959 roku, 
w Domu Zdrojowym urządzo-
no szereg mieszkań socjalnych. 
Funkcję taką pełnił do końca 
2016 roku. W 1993 roku zespół 
dawnego Domu Zdrojowego 
został wpisany do rejestru za-
bytków. 

Dzień otwarty Domu 
Zdrojowego
Miasto Gdańsk podpisało umo-
wę na przebudowę i zmianę 
sposobu użytkowania Domu 
Zdrojowego w czerwcu 2019 
roku. Budynek, który powstał 

pod koniec XIX wieku na po-
trzeby letników, po rewitalizacji 
stanie się nadmorską filią He-
velianum. Już niedługo wszyscy 
zainteresowani będą mogli zaj-
rzeć do środka i zwiedzić budy-
nek podczas dnia otwartego. 
W działalność z zakresu eko-
logii wprowadzą, podczas dnia 
otwartego, m.in. warsztaty ro-
dzinne, quiz z nagrodami i ma-
lowniczy spacer przyrodniczy 
po parku i plaży. Oprócz prze-
strzeni warsztatowych i miejsc 
noclegowych, na terenie nowe-
go Domu Zdrojowego powsta-
nie restauracja z sezonowym 
menu, z ofertą dla wegetarian, 
wegan oraz osób na diecie 
bezglutenowej. To nawiązanie 
do menu niegdysiejszych ku-
racjuszy, ale też nowa strategia 
– budowania oferty dla dzieci 
i dorosłych, której głównym ce-
lem będzie popularyzacja wie-
dzy i odpowiedzialności spo-
łecznej w dziedzinie ochrony 
środowiska. Informacje o dniu 
otwartym znajdą się na stronie 
www.hevelianum.pl.
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Z EKO STRONY

DRON, FOTOPUŁAPKI, RADIOWO-
ZY, A WKRÓTCE RÓWNIEŻ MOBIL-
NE LABORATORIUM. WSZYSTKO 
PO TO, BY GDAŃSKI EKOPATROL 
MÓGŁ SPRAWNIE I EFEKTYWNIE 
REALIZOWAĆ ZADANIA ZWIĄ-
ZANE Z OCHRONĄ ŚRODOWISKA, 
A TAKŻE ODPOWIEDNIO REAGO-
WAĆ NA PRZYPADKI NARUSZANIA 
PRZEPISÓW DOTYCZĄCYCH CZY-
STOŚCI I PORZĄDKU.
Jędrzej Sieliwończyk

- Nasz ekopatrol to nasza tarcza przeciwko 
wszystkim tym, którzy są z ekologią na ba-
kier – podkreśla Piotr Borawski, zastępca 
prezydenta ds. przedsiębiorczości i ochrony 
klimatu. - Mieszkańcy liczą na to, że będą 
oddychać czystym powietrzem. Ekopatrol 
pojawia się wtedy, gdy spalane są odpady, 
podrzucane śmieci, zaśmiecane lasy i parki. 

Broń na tych, którzy 
są na bakier z ekologią

w celu ustalenia sprawców oraz dopro-
wadzenia do usunięcia odpadów.
Sekcja Kontroli Odpadów
Strażnicy z tej sekcji zajmują się kom-
pleksową kontrolą gospodarki odpa-
dami komunalnymi. Do obowiązków 
funkcjonariuszy należy egzekwowanie 
od właścicieli nieruchomości obowiąz-
ków w zakresie czystości i porządku, wy-
nikających z Ustawy o utrzymaniu czy-
stości i porządku w gminach oraz prawa 
miejscowego.

Segreguję – odpowiedzialny Gdańsk
WSZYSCY WYTWARZAMY ŚMIECI. 
CODZIENNIE, UŻYWAJĄC MLEKA 
DO KAWY LUB KUPUJĄC KAWĘ 
W DRODZE DO PRACY, PIJĄC SOK, 
ZMYWAJĄC MAKIJAŻ, PRZEWIJA-
JĄC DZIECKO. KAŻDY Z NAS ODPO-
WIEDZIALNY JEST ZA POWSTAWA-
NIE ODPADÓW I TEŻ OD NASZEJ 
ODPOWIEDZIALNOŚCI ZALEŻY CZY 
BĘDZIEMY ODPOWIEDNIO SEGRE-
GOWALI TE ODPADY, ABY DAĆ SO-
BIE, SWOIM DZIECIOM I WNUKOM 
CZYSTĄ ZIEMIĘ.
Joanna Bieganowska

W Gdańsku funkcjonuje podział na 5 róż-
nych pojemników, czy też jak nazywane są 
fachowo - frakcji. Codziennie wyrzucając 
śmieci powinniśmy dokonywać prawidło-
wego ich podziału. Papier, metale i two-
rzywa sztuczne, szkło, bio oraz resztko-
we. Jeśli każdy mieszkaniec miasta będzie 
przestrzegał tych podziałów, to śmieci 

trafiające na składowisko będzie można 
poddawać odpowiedniemu recyklingowi. 
Niektóre z nich trafiają do powtórnego 
użycia, oczywiście po odpowiedniej ob-
róbce, z innych powstanie kompost.
Czyste Miasto Gdańsk
Aby wspomagać mieszkańców w proce-
sie gospodarowania odpadami powsta-
ła bezpłatna aplikacja Czyste Miasto 
Gdańsk. Działając już prawie rok, poma-
ga w prawidłowym segregowaniu śmie-
ci, podpowiada w jakich terminach będą 
odbierane odpady z naszych przydomo-
wych altan i pojemników, pokazuje także 
harmonogram wywozu odpadów nietypo-
wych – np. wielkogabarytowych.
Edukacja podstawą sukcesu
W tym roku, po raz kolejny, wystartował 
Miejski Program Edukacja - Segregacja 
dla całych roczników zerówek i klas dru-
gich. Program ten objął przed okresem 
pandemicznym 66 placówek. W tym roku 
zgłosiło się do kontynuacji drugie tyle. 

Obecnie realizowany jest także konkurs 
dla wszystkich przedszkoli, szkół podsta-
wowych i średnich w zakresie gospoda-
rowania odpadami. Zgłoszenia nadesłało 
40 gdańskich szkół.
Pomimo sukcesywnego poprawiania ja-
kości segregacji odpadów w Gdańsku nie-
zbędne są kolejne inicjatywy edukacyjne 
i dalsze intensyfikowanie działań.

14 funkcjonariuszy i nowoczesny sprzęt 
W Referacie Ekologicznym pracuje obec-
nie 14 strażników. Docelowo ma ich być 
18. Dodatkowo mundurowych w sekcji 
kontroli odpadów podczas wspólnych 
patroli wspierają inspektorzy z Wydziału 
Gospodarki Komunalnej. Na wyposaże-
niu znajdują się dron, cztery fotopułapki 
i trzy radiowozy (w tym dwa z napędem 
elektrycznym). Do końca roku strażnicy 
otrzymają pojazd - mobilne laboratorium. 
Sekcja Ochrony Środowiska
Do zadań tej sekcji należą między innymi 
działania na rzecz czystego powietrza: 
prowadzenie kontroli w zakresie spa-
lania odpadów oraz pobieranie próbek 
popiołów do badania. Ponadto funk-
cjonariusze sprawdzają odprowadzanie 
ścieków, lokalizują miejsca nagminnie 
zaśmiecane, w szczególności dzikie wy-
sypiska śmieci oraz prowadzą czynności 
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Na wyposażeniu referatu 
ekologicznego jest m.in. dron

Prezydent Grzelak i Supersorter wspólnie 
edukują najmłodszych w temacie 
zagospodarowania odpadów
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WYJAŚNIAMY 
UCIĄŻLIWOŚCI ZAPACHOWE

OSTATNIM TYGODNIOM 
LATA I POCZĄTKOWI 
JESIENI TOWARZYSZYŁA 
WZMOŻONA ODCZU-
WALNOŚĆ ZAPACHÓW 
Z TERENU ZAKŁADU NA 
SZADÓŁKACH. MIAŁO 
NA TO WPŁYW KILKA 
CZYNNIKÓW.
Iwona Bolt

Teren Zakładu Utylizacyjne-
go to 72 ha. Na tym niema-
łym obszarze zlokalizowane 
są różne instalacje, których 
zadaniem jest zagospoda-
rowywać odpady komunal-
ne wytwarzane przez nas, 
mieszkańców Gdańska i oko-
licznych gmin. Najważniejsze 
z nich to: sortownia – serce 
zakładu. Idąc dalej mamy 
system kompostowni, bio-
elektrownię, podczyszczalnię 
ścieków, PSZOK, na kwaterach 
składowania odpadów bala-
stowych kończąc. To tu zago-
spodarowuje się dziennie ok. 
tysiąca ton odpadów, rocz-
nie daje to wielkość ponad 
300 tysięcy ton. By sprostać 

Warunki 
atmosferyczne
Ostatnie tygodnie tak zwane-
go babiego lata, czyli układu 
wyżowego, podczas którego 
mamy piękną i ciepłą pogo-
dę podczas dnia, ale chłodne 
wieczory i poranki, przyczyni-
ły się bezsprzecznie do więk-
szej odczuwalności procesów 
zachodzących na terenie za-
kładu. Ma na to wpływ zjawi-
sko inwersji temperaturowej 
i przeważający w naszym mie-
ście kierunek wiatru, zachodni 
i południowo-zachodni, któ-
ry sprawia, że generowane na 
terenie zakładu zapachy do-
cierają do obszarów z nim są-
siadujących, czyli pasa dziel-
nic: Jasień, Piecki-Migowo, 
Ujeścisko - Łostowice, Oru-
nia Górna-Gdańsk Południe, 
Chełm, oraz we wsi Kowale. 
Zakład Utylizacyjny zrealizo-
wał do tej pory szereg inwe-
stycji z myślą o ogranicza-
niu emisji nieprzyjemnych 
zapachów. To jeden z więk-
szych w Polsce zakładów tego 
typu, dlatego tak ważne jest 

Teren Zakładu Utylizacyjnego zajmuje prawie 72 hektarów

planowe i długoterminowe 
działanie. W tym roku odda-
na została do użytku herme-
tyczna kompostownia, która 
działa zgodnie z zaplanowa-
nym dla niej strumieniem. 
Wybudowana została jako 
uzupełnienie systemu zago-
spodarowania odpadów bio-
degradowalnych, czyli dzia-
łającej w starej technologii, 
kompostowni tunelowej. Trwa 
obecnie modernizacja syste-
mu odgazowania, działają-
cego na terenie zakładu. Pla-
nowana jest również budowa 
instalacji fermentacji a także 
kolejne prace związane z mo-
dernizacją tych instalacji, któ-
re wpływają na podniesienie 
efektywności zakładu. 
Instalacje do zagospodaro-
wywania odpadów komunal-
nych funkcjonują w bardzo 
dynamicznie zmieniającej 
się rzeczywistości prawnej. 
To wymaga ciągłych zmian 
i ulepszania infrastruktury. 
Zmieniamy się dla mieszkań-
ców, zmieniamy się dla śro-
dowiska. 

przepisom, chociażby w kwe-
stii poziomów odzysku czy ko-
nieczności ograniczenia ilo-
ści składowanych odpadów 
balastowych, i dbając o bez-
pieczeństwo sanitarne miesz-
kańców, prowadząc przy tym 
odzysk i recykling, instalacje 
te obsługuje ok. 250 osób. 
Procesy zagospodarowania 
odpadów, z natury rzeczy, 
wiążą się z trudnymi zapa-
chami. 

Dużo odpadów bio 
i zielonych 
Uciążliwość zapachowa, silniej 
odczuwana w ostatnich tygo-
dniach, wynikała w głównej 
mierze z nałożenia się na sie-
bie trzech czynników: wzmo-
żonych prac operacyjnych 
mających miejsce na placach 
zakładu z powodu nagłych 
wzrostów odpadów bio i zielo-
nych, warunków atmosferycz-
nych oraz wymiany gruntu pod 
budowę zakładu termicznego 
przekształcania odpadów ko-
munalnych (realizacja projektu 
Port Czystej Energii). 




